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Az erdővédelmi szakosztály kétnapos országos erdővédelmi konferenciát rendezett 
Budapesten, az M T E S Z székházában. DR. K E R E S Z T E S I B É L A akadémikus, az E R T I 
főigazgatója megnyitóját követően DR. I G M Á N D Y Z O L T Á N egyetemi tanár elnökle
tével 6 előadás növénykórtani, DR. P A G O N Y H U B E R T tudományos osztályvezető 
elnökletével 10 előadás rovartani, DR. S Z A P P A N O S I S T V Á N szakosztályvezető elnök
letével 11 előadás talajfertőtlenítés—tápanyag-utánpótlás—vadkárelhárítás—gépesítés
ökonómiai, DR. S Á N D O R F E R E N C osztályvezető ( M É M ) elnökletével 8 előadás a 
vegyszeres gyomirtás aktuális problémáit és a fejlesztés irányait ölelte fel. A z előadók 
a tárgykörök tudósai, kutatói és gyakorlati szakemberei voltak. 

A z erdőfeltárási szakosztály a Vértesi Erdő- és Fafeldolgozó Gazdaság területén 
tartotta ülését. F E R E N C Z L Á S Z L Ó igazgató üdvözölte a szakosztály megjelent tag
jait és az erdőgazdaságoktól meghívott erdőfeltárási szakembereket. H E N Z E R A N 
T A L igazgatóhelyettes-főmérnök és FEJES Z O L T Á N erdőfeltárási előadó ismertette 
az erdőgazdaság utóbbi években ugrásszerűen megnövekedett építési tevékenységét, 
ahhoz kialakított szervezetét, beszerzett és bérelt útépítő gépparkját. A z útépítés 
értéke ebben az évben meghaladja a 40 mil l ió forintot. 

A résztvevők a 30 é v e épült Kőihányás-puszta—Lépakát—Sikáros közötti, ún. „ t e rv -
út" gépesített átépítési munkáit tekintették meg. A kétirányú forgalom biztosítását 
ebben a térségben a növekvő autós turizmus teszi szükségessé. A program sikerét 
L Á S Z L Ö G Y Ö R G Y N É , az OEE helyi csoportja részéről gondos előkészítő munkával 
segítette elő. 

* 
Az „erdők a közjóért" szakosztály a helyi csoporttal közös rendezésben, kihelyezett 

szakosztályülést szervezett a Pilisi Parkerdőgazdaság területére. A z ülés tárgya a nagy 
forgalmú kirándulóhelyek komplex kialakításának és az erdők üdülési funkciója — 
vállalati gazdálkodással összehangolt — szervezési vonatkozásainak tanulmányozása 
volt. A résztvevők az általános tájékoztatás után, közjóléti objektumokat tekintettek 
meg: Magda-forrás, Telgárthy-rét környéki pihenőhely, Fe l legvár—Nagyvi l l ám—Kis-
vi l lám—Mogyoró-hegy térség, Duna-parti parking lánc, lepencei sportfürdő, diósi 
lovaspálya, Szőke-forrás völgye, Rám-szakadék, Hoffmann-kunyhó turistaközpont, 
dobogókői panoráma, téli sportpályák, Zsivány-sziklák, Szurdok-völgy. A tanulmány
út tapasztalatainak kiértékelését, a vitát M É S Z Ö L Y G Y Ö Z Ö , a szakosztály vezetője 
irányította. 

* 
A műszaki fejlesztési bizottság ülésén az 1978. december 11—12-én tartandó nagy 

rendezvényének előkészítő munkáit és az ezzel kapcsolatos feladatokat vitatta meg. 
„ A fagazdaság és a technikai fejlődés" címmel szervezendő, országos rendezvény 
célja átfogóan felmérni az elmúlt időszak felgyorsult ütemű technikai fejlődésének 
kihatását az erdőgazdaságra; állást foglalni azoknak a fő gazdálkodási irányelveknek 
tekintetében, amelyek követése, a technikai fejlődés következtében megváltozott 
helyzet folytán szükségesek; az előbbiek ismeretében kiemelni azokat a területeket, 
amelyeken a legsürgősebbek a teendők és ezekre konkrét javaslatot tenni. Vi taveze tő 
CORNIDES G Y Ö R G Y , a bizottság vezetője volt . 

Rovatvezető: Király Pál 



Az oktatási bizottság a Vértesi E F A G közreműködésével, Várgesztes—Öregváron 
rendezte meg az oktatással foglalkozó szakemberek hagyományos továbbképzését és 
tapasztalatcseréjét. T Ö T H I S T V Á N n a k , az OB vezetőjének megnyitója után F E R E N C Z 
L Á S Z L O n a k , a V E F A G igazgatójának bevezető előadása következett, a V E F A G 
munkaerő- és szakember-ellátottságainak helyzete, a mérnöki munka hatékonysága, 
a munkahelyi tényezők témakörében. A továbbiakban előadást tartott P A L L Ó S I 
L A J O S N É közművelődési előadó, „ A közművelődés helyzete, eredményei, problémái 
általában és konkrétan, a Nyugat-imagyarországi Fagazdasági Kombinátnál", S I M O N 
L Á S Z L Ö , a F A G O K oktatási vezetője „ A szakmai struktúra egyes kérdései", DR. 
C S E S Z N Á K E L E M É R egyetemi docens „ A TDK-munfca helyzete, eredményei és 
fejlesztésének lehetőségei" címmel. A témák összefoglalása és vitája után, a részt
vevők a tatai erdészetnél fakitermelési szakmai programon vettek részt, majd meg
tekintették az agostyáni arborétumot. 

* 

Az erdészettörténeti szakosztály a balassagyarmati helyi csoporttal együttes ülést 
tartott Balassagyarmaton. Ezen BERZE L Á S Z L Ó „Salgótarján és környékének be
mutatása, erdőtörténeti szempontból", valamint K Ó M L Ó S I S Á N D O R „Békés megye 
vadászattörténete, különös tekintettel a dámvadra" témakörben tartott előadást. Á z 
első előadást színes fotók vetítése, a másodikat állathangfelvételek magnetofonon, tör
tént bejátszása tette különösen érdekessé. 

* 
A fatechnológiai szakosztály alakuló ülését 1978. május 18-án tartotta. DR. M A D A S 

A N D R Á S , az OEE elnöke üdvözlésében ismertette a szakosztály létrehozásának 
szükségességét, majd részleteiben indokolta azokat a feladatokat, .amelyek megoldását 
a szakmai társadalom, a szakosztály jövőbeni munkájától elvár. Á jelenlevők a 
szakosztály elnökéül BEDÖ TIBORt , az E R F A T E R V igazgatóját, elnökségünk tagját, 
titkárává D Á M O S Y Z O L T Á N t , az E R F A T E R V főosztályvezetőjét, egyesületünk ak
tivistáját egyhangúlag megválasztották. A z alakulóülés résztvevői valamennyien fel
szólaltak és javaslataikkal segítették a megválasztott vezetőség további munkáját. 

A helyi csoportok életéből 

A budapesti csoport C S Ö T Ö N Y I JÖ-
ZSEF titkár vezetésével, vezetőségi ülést 
tartott. Ezen megtárgyalták az egyesüle
ti cselekvési programból eredő, időszerű 
feladatokat és ennek alapján a munka
tervet; az erdők napja megrendezésének 
előkészületeit; a nyugdíjas kollégák őszi 
programját, valamint a 20, i l le tve 30 éves 
egyesületi tagsággal rendelkezők számára 
a jubileumi jelvények ünnepélyes átadá
sának előkészítését. A csoport az ősz fo 
lyamán tanulmányutat fog lebonyolíta
ni, amelyen az aktív és a nyugdíjas ta
gok egyaránt részt vesznek. 

* 

velődésügyi osztálya körlevélben fordult 
a megyei közép- és általános iskolák 
igazgatóihoz az erdők napja tartalmas 
megrendezése érdekében, meghatározva, 
hagy az alkalomból kirándulások, f i lmve
títések, vetélkedők rendezése, biológiai is
meretek gyarapítása, a természetvédő tu
datformálás a cél. 

A csoport a Hazafias Népfront városi 
szervezetével közösen, „Élményem az er
dőben" témakörben gyermekrajzpályáza-
tot hirdetett, szabadon választott techni
kával (vízfestmény, grafika, ragasztás 
stb.). Négy korcsoportba osztottan, a 3—3 
legjobb rajzot a helyi csoport díjazza és 
kiállítja. 

A balassagyarmati csoport a korábbi A z erdők napjának fáradhatatlan szer
évek tapasztalatait hasznosítva, ebben az vezője, a helyi csoport megbízásából, 
évben nagy súlyt helyezett az erdők nap- P Ü N K Ö S T I I M R E erdőmérnök volt. 
ja megrendezésére. Ennek keretében a Munkája eredményeként, mintegy 3300 
Hazafias Népfront Nógrád megyei Bizott- kisdiák önfeledt jókedvvel vett részt a 
sága és a Nógrád megyei tanács vb mű- rendezvényen. 



A debreceni csoport B O T O S G É Z A tit
kár vezetésével tartott vezetőségi ülésén, 
az 1978. évi , soron következő feladato
kat, majd az 1979. év i munkaterv ösz-
szeállításának tennivalóit tárgyalta meg. 

A gödöllői csoport testületi ülésen 
koordinálta az erdők napja feladatait, 
majd az M T E S Z Pest megyei szervezete 
allkuló ülésére megválasztotta küldötteit. 

. * 

A kaposvári csoport marcali szakcso
portja „ tölgy magtermő állományok ne
velése" témakörben tartott rendezvényt 
a marcali erdészet területén. H O R V Á T H 
T I B O R erdőnevelési előadó, a magtermő 
állományok nevelésének módjait ismer
tette annak érdekében, hogy a termőre 
fordulás idejére jól fejlett koronájú, ja
vafákból álljon az állomány. A z e lő 
adás után és annak szellemében, je lö lé
seket végeztek a résztvevők. 

A csoport az E R T I kaposvári kísérleti 
állomásának szervezésében fahasználati 
rendezvényt tartott az igali erdészet te
rületén. A z állomás kutatói tájékoztató 
előadássorozatot tartottak a fahasználat 
időszerű kutatási témáiról, majd a hosz-
szúfás fakitermelési munkarendszer be
mutatására került sor. 

A z előadássorozat alkalmával tájékoz
tató hangzott él a „Méretcsoportos becs
lés gyakorlati alkalmazása", „ Ű j vágás
szervezési terv gyakorlati alkalmazása", 
„Munkaegészségügyi vizsgálatok gyakorla
ti alkalmazása", „ Ű j fahasználati nor
mák alkalmazása", „Magyarországon ki
alakított és használatos munkavédelmi 
eszközök" témakörökben. A rendezvény 
résztvevői megismerkedhettek a kísérleti 
állomás tudományos munkájával. 

A rendezvény alapgondolatát G U B Á -
N Y I I M R E , az igali erdészet vezetője f o 
galmazta m e g : „növekvő gazdasági fel
adataink megoldása csak a tudomány és 
a gyakorlat összefogásával lehetséges". 

* 
A mátrafüredi csoport erdőfelügyelő-

ségi munkabizottsága M I K L Ó S I L A J O S 
szervezésével, szakmai bemutatót tartott 
a marxista—leninista esti egyetem 20 
hallgatója részére. Megtekintésre kerültek 
a Központi Mátra és a Hevesi Dombvi 
dék jellegzetes területei. Kiemel ten sze
repelt az erdők napja keretében az er
dők közjóléti jelentősége, az erdőgazdál
kodás népgazdaságban elfoglalt helye. 

M I K L Ó S I L A J O S a bemutató során a j e l 
lemző erdőrészletekben szakmai ismerte
tést tartott. A bemutató a bükkszéki 
közjóléti létesítmények megtekintésével 
ér t véget. A következőkben VAJSÍCSÓ 
JENŐ tsz-elnök, részletes tájékoztatást 
tartott a termelőszövetkezeti erdőgazdál
kodásról és a közjóléti erdőgazdálkodás 
terén elért eredményekről. A résztvevők 
csoportja ipari üzemek, termelőszövetke
zetek, a szakoktatás, valamint egyéb in
tézmények dolgozóiból tevődött össze. 

A szakmai bemutató nagy érdeklődést 
váltott ki. A tapasztalatok politikai érté
kelése alkalmával, a vitát F E R E N C Z -
F A L V Y K Á L M Á N N É , az esti egyetem 
tagozatvezetője vezette. A z egész napos 
szakmai bemutatón részt vett N A G Y 
M Á R T A , országgyűlési képviselő is. 

A csoport tanulmányutat szervezett a 
Budapesti Kertészeti Egyetem termesz
tési karának, valamint tá j - és kertépítő 
szakának 91 hallgatója részére. A hallga
tókat DR. T E R P Ó A N D R Á S tanszékve
zető egyetemi tanár kísérte négy mun
katársával; M I K L Ó S I L A J O S erdőfel
ügyelőség-vezető az ecsédi külfejtési 
meddőhányó és Gyöngyös—Sárhegy terü
letén előadást tartott a Mátrában folyta
tott közjóléti erdőgazdálkodásról, a kör
nyezetvédelem erdészeti feladatairól és a 
természeti értékek védelméről . Kiemel te 
az erdők napja propagandajelentőségét és 
ezzel kapcsolatban a fiatal nemzedékre 
háruló feladatokat. N É M E T H G Y U L A er
dőfelügyelő, a 214 hektáros ecsédi kül
fejtési meddőhányó erdőtelepítésének ter
vezője , helyszíni bemutatóval egybekö
tött tájékoztatást tartott. A meddőhányó 
rekultivációs munkái során az újrahasz
nosítással 1973-tól 110 ha új erdőt te
lepítettek itt. A tájrendezés, újrahasz
nosítás és a környezetvédelem erdészeti 
megoldásai nagy érdeklődést váltottak ki. 
A bányászat történetét feltüntető térké
peket és az újrahasznosítás tervdokumen" 
tációit az érdeklődők tanulmányozásra 
elkérték. 

A rendezvény során a hallgatók DR. 
T E R P Ó A N D R Á S vezetésével, növény
rendszertani terepgyakorlatot végeztek, 
majd N É M E T H G Y U L A bemutatta a 
Mátrai Egyesült Mg. Tsz területén 1978-
ban végzett majorfásításokat. A taná
rok és hallgatók körében a nagy érdek
lődést az is bizonyította, hogy a fásítási 
tervdokumentációt tanulmányozásra e l 
kérték. A Gyöngyös—Sárhegy bejárása 
után és növényrendszertani terepgyakor
lat mellett, a tanulmányút a nagyrédei 
Szőlőskert Mg. Tsz területén fejeződött 
be, ahol a korszerű földhasznosítás meg
valósítását mutatták be. A nagyüzemi 



mezőgazdasági művelés alatt álló táblák 
mellett, a kieső, lejtős területeket erdő
sítéssel hasznosítják. A termelőszövetke
zet gazdálkodásáról E M R I JÖZSEF tsz-
főagronómus tartott előadást. 

A pápai csoport tanulmányutat szerve
zett a Vértesi E F A G területére. A z orosz
lányi erdészet területén fenyőtisztításo
kat, aprító-zúzó gépet, valamint külön
böző állományokat tekintettek meg, a ta
tai erdészet területén pedig az agostyáni 
arborétummal ismerkedtek. 

A csoport a veszprémi MÉM-csopor t -
tal közösen tanulmányút keretében te 
kintette meg a badacsonyi természetvé
delmi területet. 

* 

A Pest megyei tsz-csoport ráckevei 
rendezvényének fő gondolata a mező
gazdasági nagy táblák kialakítása és me
liorációs munkák végrehajtása során le 
hetséges intézkedések, módszerek, meg
oldások bemutatása volt . a fás kultúrák 
védelmében. Ez alkalommal nyitották 
meg a megyei erdők napja rendezvény
sorozatot és értékelték a fásítási hónap 
eredményeit. „Védjük fás kultúráinkat" 
címmel, B A L Á Z S I S T V Á N megyei taná
csos, „Környezetalakí tás" címmel C Z E R -
N Y K Á R O L Y fő-ágazatvezető előadást 
tartott. . . 

A pécsi csoport Égervölgy térségében 
rendezett erdők napján M É S Z Á R O S JÓ
ZSEF igazgató méltatta a mozgalom j e 
lentőségét, majd a Tiborc utcai általános 
iskola tanulói adtak rövid műsort. Pécs 
város valamennyi általános és középis
kolájának képviselőin kívül jelen voltak 
a megyei pártbizottság, a tanács műve
lődési osztálya, a Hazafias Népfront, va 
lamint a helyi rádió és sajtó munkatár
sai is. 

A pilisi csoport M Á R K O S I L A J O S el
nök vezetésével vezetőségi ülést tartott, 
amelyen az 1978. év i és az időszerű fel
adatokat tárgyalták meg. 

A csoport előadás keretében vitatta meg 
a ..Hozamszabályozás a Pil isben" téma
körben K A C H E L M A N N G Y Ö Z Ö felügye
lő által összeállított tanulmányt. Tekin
tettel arra, hogy a következő 30 éven 
belül, előreláthatóan egyenlőtlenül oszla
nak meg a véghasználatok, szükségessé 

vált az üzemtervek felülvizsgálata. A 
végrehajtásra alakult munkabizottság 
vizsgálatának eredményét K A C H E L 
M A N N G Y Ö Z Ö ismertette. 

A sárospataki csoport a „Borsodi M ű 
szaki Hetek" keretében, ankétot rende
zett „Korszerű mezőgazdasági üzemeink 
major- és tanyafásításával kapcsolatos, 
országos és helyi feladataink" témakör
ben. Előadó F E K E T E G Y U L A főtitkár
helyettes, DR. S Z A B Ó I S T V Á N , a járási 
hivatal osztályvezetője, a M A E sátoral
jaújhelyi csoportjának vezetője és F A R 
K A S S Á N D O R , a sárospataki erdőfelü
gyelőség vezetője, az OEE helyi csoport 
titkára volt . 

A soproni csoport vezetőségi ülésén az 
1978. év i munkaterv időszerű kérdéseit 
vitatták meg. 

A tatabányai csoport, a szegedi csoport 
tagjai részére a tatabányai erdészet és a 
sikárosi fűrészüzem tanulmányozására, 
szakmai bemutatót szervezett. Bemutatás
ra került az erdei aprítéktermelés új 
technológiája MORBARK—12 aprítógép
pel, a Cambio kérgezőgép, Klöckner ap
rítógép és a fűrészüzem. A két társ er
dőgazdaság közötti kapcsolat fejlesztésé
nek megvitatása tette még érdekesebbé 
a bemutatót. A szakmai vezető, B A R T H 
S Á N D O R gépesítési csoportvezető, E L 
M E R N Á N D O R osztályvezető és H E N -
Z E R A N T A L , igazgatóhelyettes volt . 

A csoport bemutatót rendezett a 
SKOGSMYRAN kézi irányítású, önrako
dós közelítőtraktor ismertetésére, a tata
bányai erdészetben, A kistraktor általá
nos tetszést aratott, de a hozzászólások
ban megnyilvánult az is, hogy beszerzé
si ára igen magas. A fogathelyettesítő 
kistraktor első hazai bemutatóján az is
mertetést K U R T K R A M M E R , a K O -
CKUMS cég kereskedelmi vezetője tar
totta. 

* 

A szegedi csoport „Fagazdálkodási gon
dok és problémák bemutatása egy erdé
szet munkáján keresztül" tárgykörben 
Ásotthalmán szakmai bemutatót rende
zett. Ismertető előadást tartott CSÓTI 
JÓZSEF erdészetvezető-helyettes, P O L -
N E R F R I G Y E S N É műszaki vezető, T Ö L 
G Y E S I A L B E R T osztályvezető, V I D A 



L Á S Z L Ó , igazgatóhelyettes. A bemutató 
során az ún. fenyőtermesztési rendszer 
néhány alrendszerét, i l letőleg az ezzel 
érintett területéket látták a jelenlevők. 
A z összefoglaláson szó esett a végzős er
dészeti szakközépiskolások elhelyezkedési 
lehetőségeiről is. 

A szombathelyi csoport a X X I . Jeli-nap 
megrendezéséhez kapcsolódva, erdők nap
ja programot szervezett a Jeli Arboré 
tumban. A B R O Z Y - M I G A Z Z I I S T V Á N 
sírjának megkoszorúzása után az emlék
oszlopnál a vasvári ált. iskola növendé
kei adtak ünnepi műsort, majd séta ^kö
vetkezett az arborétumban, erdész szak
emberek vezetésével. 

Ugyancsak az erdők napját használták 
fel a szajki parkerdő létesítése 10. é v 
fordulójának megünneplésére. 450 diák 
tanárai kíséretével vett részt az ünnepsé
gen, töltötte kellemes szórakozás mellett 
idejét a természetes környezetben és kí
sérte f igyelemmel DR. BORSOS Z O L T Á N 
főmérnök előadását, amelyet „ A vasi er
dők az életszínvonal és az életkörülmé
nyek javításának szolgálatában" címmel 
tartott. 

* 
A szakmai továbbképzés keretében a 

helyi csoportoknál a következő előadáso
kat tartották: 

Budapesten P A L O T Á S M I H Á L Y „Öszi 
gombák a thüringiaii erdőkben", B E N -
K E M A G D A „101 éves gombaképek", 
V I D O V S Z K Y F E R E N C „Nyersen ehető 
gombák"; 

Balassagyarmaton O T T J Á N O S „ A z V. 
ötéves terv közgazdasági szabályozóinak 
eddigi hatása az erdőgazdálkodásban és 
faiparban", C S Ö T Ö N Y I JÓZSEF „Idősze
rű szociálpolitikai kérdések"; 

Budakeszin DR. H O L D A M P F G Y U L A 
„ A bajnai vol t Metternich-uradalom er
dő - és vadgazdálkodása", F U C H S A N 
T A L „Afr ika i élménybeszámoló"; 

Debrecenben DR. G Á L J Á N O S „ K ö r 
nyezetvédő fásítások"; 

Egerben O T T J Á N O S „ A z V. ötéves 
terv közgazdasági hatása az erdőgazda
ságban és faiparban", DR. S Z Á S Z T I 
B O R „Középtávú és éves tervezés ra
cionalizálási lehetőségei"; 

Miskolcon DR. B O N D O R A N T A L „ A 
fagazdaság időszerű fejlesztési kérdései", 
G Á S P Á R - H A N T O S G É Z A „ A z erdőren
dezés fejlesztése", DR. T O M P A K Á R O L Y 
„Erdészeti melioráció és annak fásítási 
vonatkozásai", F I L E P I S T V Á N „ A lakás
bútorok fejlődési irányai; Lakáskultúra", 

D E S S E W F F Y I M R E „ A fafeldolgozó ipar 
fejlesztései, várható eredményei és fel
adatai az V. ötéves tervben", L E N G Y E L 
G Y Ö R G Y „ A franciaországi erdészeti 
alapképzés és felhasználása"; 
' Pápán M E N D L I K G É Z A „ A bükkösök 
véghasználati célátmérőjének növelése az 
E R T I büfctermesztési modelljének se
gítségével ; 

Sopronban D A L A L Á S Z L Ó „Erdély és 
az A lpok erdész—turista szemmel"; 

Szegeden DR. B É L D I F E R E N C „ A z er
dőmérnökképzés jelenlegi helyzete és a 
jövőbeni tendenciák", DR. D A N S Z K Y 
I S T V Á N „ A z erdészeti szaporítóanyag
termelés jelenlegi helyzete és fejleszté
sének lehetőségei", V I D A L Á S Z L Ó -
T Ö L G Y E S I A L B E R T — N A G Y S Á N D O R 
„Fenyőtermelési rendszer kialakításának 
gondjai, i l le tve a munkák jelenlegi állá
sa", DR. C S O N T O S G Y U L A „ A z erdő
gazdálkodás és az elsődleges faipar komp
lex távlati fejlesztése", DR. C S E S Z N Á K 
E L E M É R „Erdőnevelés kevesebb munká
val" , D A L A L Á S Z L Ó „Erdélyi út é l 
ménybeszámolója" ; 

Veszprémben (MÉM) M E N D L I K G É Z A 
„Bükkösök véghasználati célátmérőjének 
növelési lehetőségei", B U S M Á R I A „ A 
köznevelés és a tömegkommunikáció kör
nyezetvédelmi szemléletformáló hatása"; 

Visegrádon O T T J Á N O S „ A z V . ötéves 
terv közgazdasági szabályozóinak hatása" 
címmel. 

A Geodéziai és Kartográfiai Egyesület 
miskolci csoportjánál N É M E T H F E R E N C 
erdőmérnök, osztályvezető, „ A z erdő fa
állományának meghatározása légi fény
képekről" címmel tartott előadást. 

Személyi hírek 

A z M T E S Z országos elnöksége M I K 
L Ó S I L A J O S T , a Mátrafüredi Erdőfel
ügyelőség vezetőjét, az OEE mátrafüredi 
helyi csoportjának vezetőségi tagját 
MTESZ-d í j j a l tüntette ki. A díjat 1978. 
május hó 16-án DR. A J T A I M I K L Ó S , 
az M T E S Z elnöke adta át. 

M I K L Ó S I L A J O S következetes és ered
ményes társadalmi munkájának köszön
hető, hogy Heves és Nógrád megyékben 
19 termelőszövetkezet számos erdészeti 
szakembere lett tagja egyesületünknek. 
Kezdeményezőmunkat végzett annak ér
dekében, hogy a termelőszövetkezeteknél 
decentralizált helyzetben levő tagság ér
deklődési körét az egyesületi tevékeny
ség kielégítse. Nevéhez fűződik többek 
között az úttörőszervezeteken belül a 
„természet- és környezetvédelmi szakkö
rök" megszervezése. Elsőnek 1973. ok-



tóber 1-én, j ó szervezőmunkája nyomán 
alakult meg a Gyöngyössolymosi Ál ta lá 
nos Iskola „ K É K C I N E G E " természetvé
delmi úttörőraj, 38 fővel . A z általános 
iskolások azóta is tájvédelmi őrjáratokat 
tartanak, biztosítva az erdők rendjét, 
tisztaságát és a madarak téli etetését. 
Kezdeményező és ú t t ö r ő m u ^ á t végzett, 
amikor Mátrafüred erdeiben társadalmi 
összefogással létrehozták a 10 ha-os „ M a 
dárvédelmi Bemutatóerdőt". Azóta az 
igen bevált, oktató- és nevelőhatású er
dei bemutatóhely országos hírnévre tett 
szert. Többek között a televízió, a sajtó 
képviselői vettek propagandacéljaikra 
igénybe a Mátrában egyedülál ló léte
sítményt. A z igen népszerű „Madárvéde l 

mi Bemutatóerdőt" évente, mintegy öt
ezer általános iskolás és több ezer fe l 
nőtt látogatja meg, ezáltal megismerve 
a természetvédelem alapvető céljait. H i 
vatali munkája mellett, önzetlen társa
dalmi tevékenységet végez az egyesület
ben. Évente két-három alkalommal szer
vez az általános iskolások részére tanul
mányutakat az ország nevezetesebb he
lyeire. 

Űj tagfelvétel 

K Á L D I K A T A L I N tanár, Budapest; 
D O L Á N Y I S Á N D O R erdész, Tura; F A R 
K A S J Á N O S faipari mérnök, Budapest. 

Dr. Kopecky Ferenc 
1911—1978 

Június 3-án, életének 67. évében, el
hunyt KOPECKY FERENC, c. egyete
mi docens, a mezőgazdasági (erdészet) 
tudományok kandidátusa, az Erdészeti 
Tudományos Intézet Észak-Dunántúli Kí
sérleti Állomásának nyugalmazott igaz
gatója. Benne a felszabadulás utáni er
dészeti kutatás kiemelkedő egyéniségét, 
legeredményesebb nyárfanemesítőnket 
gyászoljuk. 

Erdőmérnök-hallgató koromban, Sop
ronban ismertem meg. Nem velünk kez
dett tanulni, úgy csatlakozott hozzánk, 
katonai szolgálata után. Emlékszem ma 
is első találkozásunkra. Egy erdőműve
lés-gyakorlatra jött el, mint szabadsá
gos katona s azonnal kitűnt légkör-, 
hangulatteremtő képességével, ami vé
gigkísérte egész életén. Mindig élmény 
volt a társaságában lenni. Utoljára egy 
hónappal halála előtt kerestem fel Ma-
das Andrással együtt, Almádiban. Már 
nagybeteg volt, s nála gyakrabban meg
forduló sárvári kollégák tanácsolták is, 
hogy rövid ideig maradjunk, nagyon 
gyorsan fárad. Közel 3 órát beszélget
tünk, nagyrészt ő terelte a társalgást 
— láthatólag élvezettel — kutatási ter
veiről és az olyannyira szívéhez nőtt al
mádi kertről beszélve. A látogatás végén 
oly titkos reménnyel távoztunk, hogy ta
lán még minden lehetséges. Sajnos, nem 
így történt. 

Az almádi ház és kert Kopecky Fe
renc San Michele-je. Egy évtizeden át 
tervezgette, építgette, elkészültéhez iga
zította nyugdíjba menetelét. Itt akart 
vihenni kedvenc időtöltésének, a kertész
kedésnek élve. Ez sajnos nem adatott 

meg neki. Még mielőtt igazán berendez
kedett a házban, kertben, megbetegedett, 
s rá jó fél évre meghalt. 

A nyárfakutatást Koltay György Kos
suth-díjas mellett kezdte Budakeszin. Tá
mogatta bátorította a legképzettebb ha
zai növénynemesítő, a Kossuth-díjas 
Győrffy Barna. Investigator doctus és 
incestigator natus volt. Segítette a jó 
szerencse is, ami a nemesítésben egyál
talán nem elhanyagolható. Eredményei 
közül az olasznyár meghonosítása és el
terjesztése a legkiemelkedőbb. Ma ez a 
nyárfajta az ország összes nyáras terü
letének negyedrészét borítja. A másik 
általa meghonosított nyár az 'OP—229' 
kultivár elterjesztése most van folya
matban. Már a betegágyon értesült a 
fásításokban ígéretes 'favorit' nyárfajta 
elismeréséről, amely a legígéretesebb ha
zai keresztezés. Az óríásnyárat felválta
ni képes 'H—382' fajtának a minősítése 
most van folyamatban. 

Nagy része volt az akácnemesitésöen 
is. Jászkiséri klánjának az elismerése 
szintén most van folyamatban. Ezt a 
klónt a jászkiséri csemetekertben talál
ta, ahol a korai fagy az akáctábla cse
metéinek levelét leperzselte, egy cseme
te azonban zöld maradt. Kézzel kiemel
te, hátizsákjában hazavitte és ebből sza
porította el az egyik legígéretesebb faj
tát. 

Sárvár 19 éves igazgatói működése 
alatt lett az intézet legszebb kísérleti 
állomása, legeredményesebb kutatóhelye, 
a hazai erdészeti nemesítés bázisa. Ér
tette éa imádta a szépet mindenben. Íz
lését dicséri a kísérleti állomás elhelye
zése, külső megjelenése, berendezése, 
parkjának szépsége, a szolgálati lakások 
a városban és a bajti csemetekert tájba 
illő, modern kezelőépülete. De mondhat
juk nyugodtan, mint a városszépítő egye-



sülét elnöke, hatott az egész városra és a 
környékére is. Nagy része volt a kies 
csónakázótó kialakításában. Mindezt úgy 
tudta elérni, hogy vonzó egyéniségével, 
kedvességével sikerült sok segíteni kész 
barátot szereznie. 

Tehetséges fiatal kutatókat gyűjtött 
maga köré, nevelte, segítette őket, kiállt 
értük. Ugyanakkor szigorú igazgató volt, 
példás rendet, munkafegyelmet tartott. 
Kutatóink között élenjárt az elért ered
mények gyakorlati bevezetésében. Mint 
uradalmi főerdész fia, már otthonról hoz-
la magával a szakmaszeretetet, a jó gya
korlati érzéket. 
Nyelvtehetség volt, jól beszélt horvátul, 

angolul, németül, oroszul. Nagy része 
volt az intézet nemzetközi kapcsolatai
nak a fejlesztésében. Szimpatikus egyé
niségével, figyelmet felkeltő kutatási 
eredményeivel külföldön is sok barátot 
szerzett, akik szívesen segítettek neki, 
rendelkezésre bocsátották kipróbálásra 
fajtáikat, átadták metodikáikat. 

Jó munkája elismeréseként 1954-ben 
és 1972-ben megkapta az „Erdészet Ki
váló Dolgozója" miniszteri kitüntetést. 
1956-ban az Országos Erdészeti Egyesület 
Bedö Albert-díjat adományozott neki. 
1971-ben a mezőgazdasági és élelmezés
ügyi miniszter a növény nemesítők szá
mára a legnagyobb elismerést jelentő 
Fleischmann Rudolf-emlékplakettel tün
tette ki. 1975-ben megkapta az „Egymil
lió hektár erdőért" emlékérmet. Sárvár 
város Tanácsa 1973-ban „Kiváló Társa
dalmi Munkáért", 1977-ben Nádasdy Ta
más-emlékéremmel ismerte el társadal
mi munkáját. Elnöke volt az MTA Er
dészeti Nemesítési Albizottságának. Nyu
galomba vonulása alkalmából „Munka 
Érdemrend" kormánykitüntetést kapott. 

KOPECKY FERENC életműve ra
gyogó fejezet az ERTI történetében. Mun
káját folytatni, továbbfejleszteni köte
lességünk, s nem könnyű. Végső búcsú-
zásként ígérhetjük, továbbvisszük be nem 
fejezett dolgait, gondozzuk fajtáit. A 
sárvári állomás ezután is az intézet 
gyöngyszeme marad. Nem csökken a 
nyár- és akácnemesítés jelentősége. Az 
arborétumairól híres Vas megyében ez
után is tevékenykedünk a szép szolgá
latában. 

Keresztesi Béla 

Az ERDŐ szerkesztő bizottsága: Vezető: Keresztesi Béla akadémikus, Budapest, főmunkatárs: 
Jéróme Kéné, Budapest: Tagok: Balázs István, Budapest; Boldizsár Antal, Miskolc; Botos Géza, 
Debrecen; Büttner Gyula, Visegrád; Deák István, Tamási; Dobay Pál, Visegrád; Erdős László, 
Budapest; dr. Firbás Oszkár, Sopron; Gáspár Hantos Géza, Budapest; Hatler Rudolf, Szentbalázs; 
dr. Herpai Imre, Sopron; Jáhn Ferenc, Eger; dr. Járó Zoltán, Budapest; dr. Káldy József, 
Sopron; Keszthelyi István, Budapest; Király Pál, Budapest; dr. Kiss Rezső, Budapest; dr. Ma-
das András, Budapest; Mándik Béla, Budapest; Murányi János, Budapest; Rácz Antal, Buda
pest; dr. Sali Emil, Budapest; dr. Sólymos Rezső, Budapest; dr. Speer Norbert, Budapest; 
Stádel Károly, Győr; Szegedi András, Szolnok; dr. Tóth Sándor, Budapest; dr. Varga Ferenc, 

Sopron; Vida László, Szeged; Vörösmarty Zoltán, Oroszlány. 




